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פרשת בלק

לשמור כבודו של כל 
אדם באשר הוא !

"ויפתח  מהפסוק:  נלמד 
ואותה  האתון...  פי  את  ה' 

החייתי" (פרק כב-כח,לג)
מפני  ועתה  (מהמדרש):  רש"י  וכתב 
לעמוד  יכלת  ולא  והוכיחתך  שדיברה 
לא"  "ויאמר  שכתב  כמו  בתוכחתה 
הרגתיה! שלא יאמרו זו היא שסילקה את 

שחס  להשיב,  יכול  ולא  בתוכחתה  בלעם 
המקום על כבוד הבריות.

עד כמה חייב אדם לשמור על כבודו 
אליהו  רבי  הגה"צ  מביא  הזולת  של 
ראיה  אליהו)  לב  (בספר  זצ"ל  לופיאן 
לו  שאין  מצוה  מת  שכל  מההלכה 
קרובים, הכל חייבים לטפל בקבורתו. 

וכל כך למה?
אלא משום שהנשמה מרגישה בבזיון, 
שכן הגוף מוטל בבזיון בשדה ואין מי 
שיטפל בו, לפיכך כדי להצילו מהבזיון 
ואפילו  בקבורתו,  לטפל  הכל  חייבים 
כהן גדול ונזיר שאסור להם להטמא, 
מצוה,  למת  הם  נטמאים  זאת  בכל 
כמו  מצוות  לקיים  ההולכים  ואפילו 
שחיטת הפסח או למול את הבן, מצוות 
אשר העובר עליהן חייב כרת, אעפי"כ 
נדחים הם לצורך טיפול בקבורתו של 
מת מצוה. עד כדי כך הקפידה התורה 

על כבודו של מת.
כך  אם  בעצמנו:  ק"ו  נלמד  מעתה 
המת  של  כבודו  על  התורה  הקפידה 
שהגוף עצמו כבר אינו מרגיש בבזיונו כי 
אם רק הנשמה שכבר נפרדה ממנו, על 
אחת כמה וכמה מחוייבים אנו לשמור 
על כבוד גופו של אדם חי ולמנוע בזיון 
מרגישים  שבו  והנשמה  שהגוף  מאדם 
את הבזיון. וביותר חמור הדבר כאשר 

הבזיון הוא בפני רבים. רח"ל.
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"הנני מזהיר אותך מאוד"...
פעם ניגש יהודי, שהיה ת"ח ועשיר, אל כ"ק האדמו"ר רבי יחזקאל הלברשטאם 

זצ"ל ושאל בעצתו האם כדאי לנסוע לארץ ישראל. יעץ לו הרבי לנסוע ובעת פרידתו 
ברכו ואמר לו:

"מכיון שהנך ת"ח וגם עשיר, בוודאי ימנו אותך שם לאחד הגבאים הממונים על צרכי 
הכלל. על כן הנני מזהיר אותך מאוד לבל תבוא לזלזל באנשים הפשוטים שבכולל. שכן 
בארץ ישראל אפילו האיש הפשוט ביותר שאין לו כל חשיבות בעיני הבריות, חשוב הוא 
בשמים יותר מאותם אנשים שחשיבותם גדולה בעיני הבריות בחו"ל. וכל הפוגע בכבודו 

של אותו אדם פשוט בארץ ישראל עלול לאבד את שתי העולמות".
מגדולי החסידות
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ודי לחכימא...
רבי  כשהגאון  ברית,  בסעודת  השתתפתי  אחד  יום  שליט"א:  אונגר  הגר"י  סיפר 

אברהם גנחובסקי זצ"ל יושב בשולחן המזרח. אבי הבן נעמד לדרוש, ותוכן דבריו היה 
שהידור מצוה זה לא רק ליפות את החפצא של המצוה אלא גם כל תוספת כוונה במצוה 

יש בזה הידור ומקיים "ואנווהו".
"עשה לך ציצית נאה וס"ת נאה" וכו'  (שבת קלג:)  ראיה לכך הביא מדרשת חז"ל 
ובמכילתא (בשלח) מוסיפים "ותפילה נאה". ושאל אבי הבן: מה שייך להתפלל בצורה 
נאה והרי אין כאן חפץ של מצוה ששייך לייפותו? אלא רואים מכאן שגם כשאין חפצא 

של מצוה אלא רק תוספת של כוונה טובה במצוה יש בזה הידור מצווה...
אף שהרעיון כשלעצמו יפה, הביטו הנוכחים בתמהון איש אל רעהו, שהרי הלה טועה 
לגמרי בפירוש "תפלה נאה", שלא מדובר על "תפלה" אלא על "תפילין" ודבריו נראים 

כחוכא ואיטלולא.
מבני  ויבוייש  לו  להעיר  [שיבואו  לקרות  עלול  מה  שהבין  גנחובסקי  אברהם  רבי 
המשפחה] נקט מיד בפעולה מהירה כדי למנוע בושה מאבי הבן ולשמור על כבודו בלי 

שירגיש... מה עשה? מיד לאחר שסיים אבי הבן לדבר, נעמד רבי אברהם לשאת דבריו.
הוא חזר על הרעיון של אבי הבן [בלי הראיה "מתפלה נאה"] ושיבח את דבריו. והוסיף 
עוד דברים בענין ברית מילה. לבסוף סיפר מעשה קצר שלא היה לו כל קשר לברית, 

אך היה בו די כדי שהשומעים יבינו בדיוק למה כוונתו, וכך סיפר:
שהתכבד  זה  טעה  זצ"ל,  שניאורסון  שמעון  ברוך  רבי  הגאון  בה  שהשתתף  "בחופה 
בברכה ראשונה ובמקום לברך "שהכל ברא לכבוד" בירך "שהכל נהיה בדברו" [ולא 
הספיקו לתקנו והמשיכו לברכות הבאות], כאשר כיבדו את רבי ברוך שמעון ב"ברכה 
אחריתא" ברך תחילה "שהכל ברא לכבודו" ואח"כ ברכה אחריתא, ובזה פתר את הבעיה 
בשקט וגרם שלא עשו אח"כ ענין מהטעות של המברך הראשון ונשמר כבודו... בזה סיים 
רבי אברהם את דרשתו. הרמז היה ברור לכולם כיצד עליהם להזהר עתה בתגובתם על 

טעותו של אבי הבן שלא יתבייש...
אגן הסהר



קללה  של  דיבור  מהפה  להוציא  שלא 
ופורענות לא על עצמו ולא על זולתו !

נלמד מהפסוק: "ועתה לכה נא ארה לי" (פרק כב-ו)
וכתב השל"ה הק': יזהר האדם שלא יפתח פה לשטן, כי אפילו אם מדבר שלא 
בכוונה ממשיך הדבר על עצמו. וכן בלק אמר "ארה לי". פיו הכשילו שלבסוף 
ח:):  וכתובות  יט.  (ברכות  בגמרא  מפורש  וכן  מוסר).  (תוכחת  עצמו  את  קילל 

"לעולם אל יפתח אדם פיו לשטן".
המתבונן בפרשיות חומש "במדבר" מגלה עד כמה משפיע כח הדיבור על 
האדם וסביבתו לטוב או למוטב. רואים זאת ברוב הפרשות. החל מפרשת 
נשא בנדרי נזיר, פרשת סוטה וברכת כהנים. ובהמשך, בדיבור המתאוננים 
ומרים, שבפרשת בהעלותך. ואח"כ במרגלים בפרשת שלח, ובמחלוקת בפרשת 
קרח [גם באמירת "לא נעלה" שפיהם הכשילם] ועד ברכות בלעם בפרשתינו 
וענין הנדרים שבפרשת מטות. וכיו"ב. [והשם "במדבר" רומז לכך שיש בו 

לשון דיבור].
מובא בגמרא (מכות יא) כי "קללת חכם אפילו על תנאי היא באה". וכל 
זצ"ל  אפשטיין  יחיאל  משה  רבי  מאוז'רוב  האדמו"ר  כ"ק  מבאר  למה?  כך 
(בספרו באר משה) כי פיו של חכם הוא פה קדוש, וכדרך שנאמר "כי שפתי 
כהן ישמרו דעת ותורה יבקשו מפיהו". "מפיהו" מרמז על שמו של הקב"ה, 
והיינו שפיו של החכם והכהן הוא ברום מעלה שהוא לשמו של הקב"ה, 

ולפיכך כוחו רב, וכל היוצא מפיו מתקיים.
ואמנם גם לאדם מן השורה יש כח עצום בפיו, וכאמרה הידועה אל תהי 
ברכת או קללת הדיוט קלה בעינך. אבל לשם כך שתהיה השפעה לדיבורו 
צריך לשמור על דיבורו שיהיה כרצון ה'. וכפי שכתב רבי יהודה החסיד ז"ל 
(בספר חסידים סימן תקמב): "לא יוציא אדם דבר מפיו אלא אם כן יודע 

שרצון הבורא בדבר ואז "ותגזר אומר ויקם לך".
להיות  זוכה  דיבור  שמירת  שבכח  משום  מאוז'רוב,  אדמו"ר  זאת  ביאר 
בעלים עליו, עד שכל דיבור שיוצא מפיו מתקיים, וזה ענין תורה שבעל פה. 
לא אומרים "תורה שבפה" אלא ש"בעל פה" לרמז על כך שלומד התורה חייב 
להיות אחראי ואדון לפיו, שלא יהיה הפקר, ואז זוכה למעלת תורה שבע"פ.

(כתובות עד:) "חכם עוקר הנדר מעיקרו". והיינו,  מכאן נבין אמרת חז"ל 
מכיון שכל מעלת הנדר נובעת מחשיבות הדיבור שהרי "ככל היוצא מפיו 
יעשה". לפיכך החכם ששפתותיו הם בשמירת הדעת ובזהירות הדיבור, יש 

בכוחו לעקור את הנדר מעיקרו ולבטלו.
ומכאן גם נובעת יכולתו של החכם לבטל את הגזירות מישראל. ולכן אמרו 
(ב"ב קטז.): כל שיש לו חולה בתוך ביתו, ילך אצל חכם ויבקש עליו רחמים. 

לפי שבכח החכם לכפר ולהמתיק הדין.
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"ותגזר אומר ויקם לך"!
בעריש  דוב  רבי   - מטשיבין  הגאון  סיפר 

פעם  הגיע  זצ"ל  הש"ך  רבינו  זצ"ל:  ווידנפלד 
אברהם"  ה"מגן  המדרש.  בבית  ודרש  לקאליש 
שניהם  הלכו  הדרשה  לאחר  הדרשה.  בעת  נכח 
בכל  ובקיאות  בחריפות  ופלפלו  הש"ך  לאכסניית 

מכמני הש"ס.
באו  התורנית,  שיחתם  התלהטות  באמצע  והנה 
אנשי הבית בבהלה והודיעו לש"ך שיש חולה מסוכן 
הקרובים,  ברגעים  למות  הנוטה  הבית  בעליית 
ומכיוון שהש"ך כהן עליו לצאת מיד מהבית (שלא 

להטמא למת).
הש"ך שהיה באמצע רתיחת לימודו, הפשיל את 
ואמר:  השולחן  על  דפיקה  עוז  בכל  ונתן  שרוולו 

"אני מצוה להמתין"!
לתדהמת הנוכחים נתקיים לעיניהם "ותגזר אומר 
ויקם לך". שיחת הש"ך עם המג"א נמשכה, והחולה 
הוסיף לחיות... משסיימו לדבר, ויהי אך יצא הש"ך 

מפתח הבית, נפטר החולה בעליה.
בצילו חמדתי
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צדיק גוזר...
פעם בא אברך להגאון רבי בן ציון אבא שאול 

בחצבת  חלתה  המעוברת  אשתו  פניו:  בכה  זצ"ל 
והרופאים הזהירו שיוולד תינוק פגום ובעל מום 

רח"ל. הרגיעו והבטיחו שהכל ילך כשורה.
להתייפח.  המשיכה  נרגעה,  לא  האשה  אך 
לא"?  אם  "ומה  לשאול  בעלה  את  שוב  ושלחה 
חזר האברך והתנצל: "אשתי מודאגת מאוד מה 

אם יוולד פגום חלילה"?
השיבו רבי בן ציון: "אמור לה שהיא תלד ולד 
בריא ושלם לשמחת כולם! ואם לא, חלילה וחס, 
בעצמי"!  ואגדלו  לביתי  שאביאו  מבטיח  הריני 

למותר לציין שנולד ילד בריא ושלם!
יגילו במלכם

לדון וללמד זכות על כל אדם מישראל !
ראה  ולא  ביעקב  און  הביט  "לא  מהפסוק:  ורמז,  דרש  בדרך  נלמד, 

עמל בישראל ה' אלוקיו עמו"... (פרק כג-כא)
ופירש כ"ק האדמו"ר, גאב"ד אונגוואר הגאון רבי מנשה קליין זצ"ל (בספרו משנה הלכות 
עוול  כל  רואה  שלא  אדם  כלומר:  ביעקב"...  און  הביט  "לא  כך:  הפסוק  את  עה"ת)  מ"מ 
וחסרון בעם ישראל. אינו מביט על עוונם וחובותם, אלא מלמד עליהם רק זכות. רואה הוא 
רק את מעלתם. אדם כזה יזכה ש"ה'' אלוקיו יהיה עמו" - שהשכינה תהא מתייחדת עמו, 
"ותרועת מלך בו" - שהקב"ה נעשה לו כ"רע", מלשון רע וחבר, דכיון שמלמד הוא זכות על 

ישראל, הקב"ה אוהבו שמלמד זכות על בניו.
כי על כן, זהו רצונו של הקב"ה שילמדו זכות על בניו, וכפי שנאמר לגדעון (שופטים 
ו-יד) "לך בכוחך זה". לפי שלימד סנגוריא על ישראל. כי אין הקב"ה אוהב אלא למי 

שאוהב את ישראל. ואין הקב"ה רוצה לשמוע קטגוריה על ישראל.
ניתן גם ללמוד זאת מהנאמר "ולא אבה ה' אלוקיך לשמוע אל בלעם ויהפוך ה' אלוקיך 
את הקללה לברכה כי אהבך ה' אלוקיך". אשר לכאורה צריך ביאור: מדוע היה צריך להפוך 
את הקללה לברכה, היה יכול להשאיר את בלעם מקלל, ופשוט לא לקיים את קללותיו שיהיו 
כעפרא דארעא?! וגם בזה יראו כל הגוים שאין בדברי בלעם ולא כלום ושאין לו כל יכולת 

לקלל נגד רצון ה', ואין לו כלל וכלל כח בדיבורו לא לטוב ולא למוטב?!
אלא לומדים מכאן עד כמה אהבת השי"ת לעמו. למה הדבר דומה לאב שאוהב את 
בנו, כלום יהיה מוכן לשמוע עליו דברים רעים וכ"ש קללות? כך גם הקב"ה "לא אבה ה' 
אלוקיך לשמוע". אפילו את עצם שמיעת הקללות בעלמא, לא רצה השי"ת לשמוע, ומדוע? 
"כי אהבך ה' אלוקיך"! לפיכך, הפך הקב"ה את דיבורי הקללה עצמם, לדברי ברכה...

 

 
 

 

 
 

 
 
 
 

 
 
 

לימוד זכות...
סיפר אחד ממקורביו של הגה"צ 

רבי חיים ברים זצ"ל: פעם נסעתי עמו 
לאחד הנגידים כדי להתרימו לענין חסד 
חשוב. לאחר שרבי חיים גולל באריכות 
את נחיצות הענין וגודל חשיבותו. קם 
הלה ורשם ש'ק ומסרו לרבי חיים. הוא 
מסרו מיד לידי ונפרד מהנגיד בחמימות 

ובתודה.
רבי  אותי  שאל  לבית,  חזרה  בדרך 
חיים באמצע הדרך על סכום התרומה 
שנתן הנגיד. כאשר שמע שמדובר על 
לשניה  פניו  נתכרכמו  פעוט,  סכום 
אחת, אך מיד החל ללמד עליו זכות 

באומרו:
"הלא מצבו דחוק עד מאוד, והראיה 
בבואינו,  הפעיל  לא  המזגן  את  שגם 
אם כך משמע שלמרות מצבו הדחוק, 
דמקצת  ממקצת  לנו  להפריש  ניאות 
למעשי  ערוך  אין  כן,  אם  לו,  שיש 

שנות חייםצדקותו אשר עשה.



מקיימים  בתורה,  העוסקים  הישיבות  בני 
את עם ישראל ומצילים אותו מאויביו, וזוהי 

הברכה הטובה ביותר לעם ולארץ !
משכנותיך  יעקב  אהליך  טובו  "מה  מהפסוק:  נלמד 

ישראל" (פרק כד-ה)
למד  אתה  רשע  אותו  של  מברכתו  יוחנן,  א"ר  קה:):  (סנהדרין  חז"ל  ואמרו 
מה היה בלבו. ביקש לומר שלא יהו להם בתי כנסיות ובתי מדרשות "מה טובו 
אהליך יעקב"... אמר רבי אבא בר כהנא כולם חזרו לקללה [=כל הברכות של 
כנסיות  מבתי  חוץ  רש"י.]  מתחילה.  כוונתו  שהיתה  כמו  לקללה  חזרו  בלעם 
ומבתי מדרשות שנאמר "ויהפוך ה' אלקיך לך את הקללה לברכה כי אהבך ה' 

אלקיך" - קללה ולא קללות.
כזו,  בקללה  דוקא  ישראל  עם  את  לקלל  בלעם  רצה  מדוע  להבין:  יש 
שלא יהיו להם בתי כנסיות ובתי מדרשות? וכי לא די היה בקללות גרועות 
וחמורות יותר, כמו למשל שלא תהיה להם פרנסה, ושאויביהם ירדפו אותם 

בירי טילים, או שעפיפוני תבערה ישרפו שדותיהם ועוד כהנה וכהנה.
ואדרבה: אם בלעם היה שואל ומתייעץ עם "חכמי" השלטון והתקשורת 
בימינו, היו "מאירים" עיניו לאור "השכלתם" הגבוהה שאין זו קללה אלא 
ברכה, משום שכאשר לא יהיו להם בתי מדרשות וישיבות אזי בהכרח "ישאו 

בנטל" ותגדל התפוקה... יהיה יותר כח-אדם לנקות ולטפח הרחובות, ויותר 
כזו  נשגבה"  ש"בינה  יתכן  והיאך  בתיאטראות,  ליצנים  או  בצבא,  חיילים 

נעלמה ממוחו של בלעם?
אלא התשובה היא שבלעם גדול נביאי האומות, ידע את האמת שכל ילד 
יהודי יודע, שכאשר ישנם בתי כנסיות ובתי מדרשות המלאים מתפללים ולומדי 
תורה, אין שום קללה ושום נזק שבעולם יכולים לבוא על עם ישראל, וכשאין 
בתי כנסיות ובתי מדרושת אזי אין קיום לעם ישראל והם נכחדים מאליהם, 
רח"ל. וזה בדיוק מה שבלעם רצה. היעלה על הדעת שגם ראשי השלטון רוצים 

זאת ח"ו. וודאי שלא! וא"כ היתכן שעושים מעשיהם בבלי דעת?!
האחרונות  בשנים  הגדול  הלוחם  שהיה  זצ"ל  שטיינמן  הגראי"ל  ואכן, 
להקים עולה של תורה בטהרתה ללא כל השפעות זרות ושליליות מבחוץ, 
(באדר תשע"ג) ובו כתב  פנה במכתב תחינה מנהמת לבו לראשי השלטון 
להם בין היתר: "בכל הדורות עשו כל מה שאפשר להסיר את המפריעים 
מלימוד התורה כדי שיוכלו הלומדים להגיע לדרגה בבקיאות ובהבנת התורה, 

ולימוד התורה החזיק את עם ישראל במשך כל הדורות.
"ובנוסף, בעצם השהות במסגרת הצבא הוא גורם לסכנה רוחנית גדולה ה' 
ירחם. וזה הרי ההפך ממה שאנו מחנכים את בנינו... ואם יבטלו מאתנו דבר זה, 
זהו האסון הכי גדול עלינו שלא נוכל לקיים רצונו יתברך כראוי, ובנפשנו הדבר... 
לשנות  ינסו  ולא  לנפשותינו,  שיניחונו  לממשלה  גם  פונים  אנו  אלו  ובדברים 

אותנו... ולא שייך בזה שום פשרה, כדי שח"ו לא תפסק תורה מישראל".
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"חלילה לנתקם מאהלי תורה"...
בימי מלחמת תש"ח כתב הגרצ"פ פרנק זצ"ל למפקדת 

המפקדה  לראש  פונה  "הנני  הבאים:  הדברים  את  הצבא 
באו  ושעבורה  מסיני  לנו  המסורה  תורה  דעת  להודיעם 
באש ובמים בכל הדורות ואנו קיימים, לא לשלוח יד בבני 

הישיבות, ובכל אלו שתורתם אומנותם.
"חלילה להוציאם ולנתקם מאהלי התורה ולשעבדם לצבא 
מי  שכל  נאמנה  וידעו  עבודות.  שאר  או  אימונים  המלחמה, 
שמסר נפשו וחייו לשקידת התורה, הנהו איש צבא מלגיון מלכו 
במערכת  העומדים  אלה  וכל  וארצנו.  עמנו  להגנת  עולם  של 
הקרב עם האויב, מוגנים בזכות לומדי התורה. וכל בעל נפש 
שהוא מסור ללימוד התורה אינו ח"ו בכלל משתמט, אלא נהפוך 

הוא, עבודה גדולה הוא עושה לנצחוננו המלא שאנו מקוים לו.
ומסיים הרב פרנק בזה"ל: בכל ליבי אני קורא לכם: הבו 
גודל לאלוקינו ותנו כבוד לתורתו, שלא ייבש המעין וקול 
התורה לא ידום. כדאי הוא קול התורה שבכוחו להגן לכל 
ובשלום  בחיים  במהרה  שיחזרו  לשדה המלחמה,  היורדים 

לביתם... וממשלת זדון תכלה ותעקר מן הארץ".
עמוד ההוראה

להוכיח ולמחות בזולת [בדרכי נועם] כאשר סר מן הדרך 
הטובה !

נלמד מהפסוק: קח את כל ראשי העם והוקע אותם לה' נגד השמש" (פרק כה-ד)
והספורנו  (תנחומא).  כשמש  המיוחדין  אדם  בבני  מיחו  שלא  על  תלה  העם  ראשי  חז"ל:  ודרשו 
עוונם  להם  יכופר  ובזה  ימחו.  ולא  החוטאים]  את  [שמענישים  העם  שיראו   - השמש  נגד  פירש: 
כתב  (כד-יג)  ישראל"  בני  על  לקמן "ויכפר  בפסוק  וכן  מדה.  כנגד  מדה  בפושעים.  מיחו  שלא  על 
הספורנו: כשעשה זאת [פנחס] לעיני כולם כדי שיכופר להם על שלא מיחו בפושעים, לכן הוא ראוי 

לכהונת עולם אשר בה יכפר בעדם.
הגאון רבי פנחס הלוי הורוביץ זצ"ל כותב (בספרו פנים יפות-קרח) שזו היתה הסיבה שהקב"ה 
רצה להעניש את עדת קרח "כרגע" - על שיכלו למחות בקורח ולא מיחו! וביאר זאת עפ"י 
דברי חז"ל (שבת נה:) שמדת הדין קיטרגה לפני הקב"ה, מה נשתנו הצדיקים מן הרשעים? אמר 
הקב"ה למדת הדין: הללו צדיקים גמורים והללו רשעים גמורים! אמרה מדת הדין לפניו: רבונו 
של עולם, היה בידם למחות ולא מיחו! אמר להם גלוי וידוע לפני שאם מיחו בהם לא יקבלו 

מהם. אמרה לפניו: רבש"ע אם לפניך גלוי, להם מי גלוי.
נמצאנו למדים, שבשעת הדין והזעם נענשים הצדיקים על שלא מיחו. ונראה הטעם לכך, 
משום שמצות "הוכח תוכיח" היא מצות עשה, וקבעו חז"ל (מנחות מא.) ש"בעידנא דריתחא"

[=בשעת זעם] נענשים על ביטול מצות עשה.
לפיכך, בפרשת קרח אמר הקב"ה: "הבדלו מתוך העדה הזאת ואכלה אותם כרגע" משום שלא 
מיחו ביטלו מצות עשה של תורה שאז מענישים "בשעת הזעם" וכמה היא שעת זעם? גילו לנו 

חז"ל (ברכות ז.) שהיא "כרגע באפו" וזה שאמר הכתוב "ואכלה אותם כרגע"!
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השפעתה של תוכחה 
חוזרת...

פעם נפגשו שני בוגרים מבית המדרש 
של ה"משכילים". הם היו ידידים טובים. 
אבל אחד מהם השתמד, רח"ל. והשני 
חברו:  את  המשומד  שאל  מכך.  נזהר 
מאותו  שנינו  הרי  בינינו  ההבדל  מה 
"בית מדרש" ואיך קרה שאני השתמדתי 

ואתה לא?
זוכר  אתה  האם  חברו:  לו  השיב 
יהודי  אלינו  מגיע  היה  תקופה  שמידי 
ומדבר  הספסל  על  עומד  שהיה  זקן, 
שוב  וחיזוק  תוכחה  תורה,  דברי  אלינו 
לועגים  היינו  ואנחנו  הרף,  ללא  ושוב 
לו ומבזים אותו... (אותו יהודי זקן היה 

החפץ חיים).
שאצלי,  הוא,  בינינו  ההבדל  "אמנם 
למרות הכל, דבריו חדרו לליבי וחלחלו 
בי עמוק פנימה, ולכן עד עצם היום 

הזה אינני מסוגל להשתמד!
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דברים שאי אפשר לוותר עליהם...

באחת משיחותיו של כ"ק האדמו"ר מקלויזנבורג זצ"ל 
עם ראשי השלטון החילוני בארץ אמר להם: "עליכם לדעת 
שיש דברים עקרוניים, אשר היהודי החרדי איננו יכול בשום 
יפסיד  לא  החילוני  שעמיתו  בעוד  עליהם,  להתפשר  אופן 
בגללם מאומה. עליכם לדעת שיש יהודים, אשר אינם יראים 

משום דבר שבעולם זולת מאש הגיהנם בעלמא דקשוט".
"יש יהודים, אשר מורא שמים חופף עליהם ללא הפסקה, 
והוא אשר מפחיד אותם יותר מכל מורא ארצי אחר. משום 
כך אין ביכולתם לוותר אפילו על מצוה קלה אחת ממצות 

התורה".
הנאצים  בשבי  "בהיותי   - הרבי  הוסיף   - עצמי"  "אני 
ימ"ש, לא בא בפי שום אוכל לא כשר, למרות שהייתי צפוי 
למות ברעב, ולא עשיתי שום מלאכה ביום שבת קודש, על 

אף הסיכון הממשי שיוציאני להורג בגלל התנהגותי זו".
"ואילו לאדם שאינו נזהר בכשרות, לא יאונה כל נזק, 

כשרים  מאכלים  לאכול  אותו  יאלצו  אם  אפילו 
דווקא"....



"עמדתי שם באמצע הרחוב לבד. אין נפש חיה בכל האופק. 
בטח! כולם עכשיו בעבודה. התחלתי לצעוד בלי מטרה מוגדרת, עד 
שזיהיתי מבנה של בית-כנסת. חשבתי לעצמי; אין לי מה להפסיד. 
אקבע כאן את מקומי לשעות הבאות. לפנות ערב,  כשיגיעו אנשים 

למנחה-מעריב, אולי יחוס אולי ירחם. נכנסתי ו...כמעט התעלפתי!"

האמת? הקדמנו את המאוחר!

אז נתחיל מהתחלה:

מספר הרב י. וינברג: השתתפתי פעם בחתונה בחו"ל. תוך כדי שאני 
מתארגן לצאת, פונה אלי יהודי - שהכרתי באופן שטחי - ושואל: 
אני יכול להשתמש בך? לא הבנתי את כוונתו והוא הסביר שרצונו 

בטרֶמפּ. נעניתי בשמחה.

עודו מתרווח במושבו, הבן-אדם מכריז:

אני חייב לך!

-מה?! אתה לא חייב לי כלום!

אני חייב לך סיפור!

-סיפור? האמת שאני לא זוכר...

אבל אני זוכר - וכעת תקשיב טוב!

-אהה! הנסיעה הזו לא הולכת לשעמם אותי...

* * *

וכך סיפר:

בשעתו, לפני שהתחתנתי, הייתי 'עֶלטֶערֶער-בחור' [בחור מבוגר]. יום 
אחד אני חוטף כאבים חזקים בחזה. ניגש להיבדק, עובר תהליך לא 
פשוט עד המסקנה שצריך לנתח בדחיפות - ואני עדיין בחור שלא 

התחיל את החיים!

בצר לי ניגשתי אל אחד מחשובי מרביצי התורה והיראה שליט"א 
ושאלתי מה עלי לתקן? הוא ענה שאין לו רוח-הקודש והוא גם לא 
יודע לעשות מופתים "אבל אם יש משהו שהייתי חושש לגביו זה בכיוון 

של בין אדם לחבירו".

עשוי  היה  מי  החיים:  את  לשחזר  והתחלתי  עצמי  עם  התיישבתי 
להיפגע ממני? "חפרתי" בעבר - והיו אלו שנים לא מועטות. פתאום 
צצה לי בראש דמותו של אחד שהיה קשור לצוות הישיבה. כן. הוא 

נפגע ממני! עכשיו - לך תמצא אותו...

אני  רק  איישתי  אותו  חפ"ק  הקמתי  חיפושים".  ב"מבצע  פתחתי 
בעצמי - אתה יודע למה? כי באותה תקופה אני עדיין בחור, ואסור 
לאף אחד בעולם לדעת שאני חולה. מדובר באדם שפגשתי לפני שנים, 

וזה לפני עידן הפלאפונים וכל דרכי האיתור הקלים הקיימים כיום.

אבל המאמץ השתלם. גיליתי את מספר הטלפון שלו והתקשרתי. רק 
התחלתי לדבר והוא ידע בדיוק על מה אני מדבר. זה היווה עבורי סימן 

שבשעתו הוא אכן נעלב ממני חזק. ביקשתי לבקר אצלו והוא הסכים.

בדרך כשאני נוסע אליו, אני מבחין ברחוב באדם שמזכיר לי דמות 
של חבר-חדר בישיבה לפני שנים רבות. אני מסתכל טוב; זה הוא? זה 
משה כהן? לא. זה לא הוא! אבל גם הידיעה שזה לא הוא לא היה 
בכוחה לשלוף את החץ שננעץ לי בלב. למה? כי לפתע נזכרתי איך 
פגעתי והשפלתי את "משה כהן" (שם-בדוי) וקלטתי שכנראה לא כל 
כך פשוט לאתר את כל הנפגעים. בינתיים הגעתי לבית של הנפגע 
הראשון, הוא אירח אותי יפה, מחל וסלח בלב שלם וסימנתי לעצמי 

וי קטן.

* * *

"האם אני צריך לטרוח לאתר את משה כהן"? פניתי ושאלתי 
את המרביץ-תורה. "זה כמו למצוא מחט בערימת שחת!" "כן. זה 

רעיון טוב" הוא עודד אותי בכיוון הנכון.

יצאתי למשימה הבאה, אבל ידעתי שהפעם זה יהיה עוד יותר קשה. 
יכול  לא  אני  ובכלל;  מזמן,  התחתן  פופולרי,  שם  הוא  כהן"  "משה 
להסביר לאף אחד מה דחוף לי פתאום לאתר אותו... ניסיתי דרך 
משרד הישיבה, אך התיעוד החלקי שבידם לא קירב אותי למטרה. 

בדקתי אצל כמה חברים ושוב העליתי חרס בידי.

באותה תקופה התקשר חבר להזמין אותי לאכול אצלו סעודת ליל-שבת. 
מזה עשר שנים לא אכלתי אצלו, מסיבות שונות, אבל הפעם הגעתי. איך 

שאני נכנס הוא אומר לי: "תנחש מי התקשר אלי? משה כהן! זוכר אותו?"

ועוד-איך אני זוכר, אבל אסור לי להסגיר שום סימן של התפעלות 
מיוחדת. "אה, הוא התקשר - למה?"

-הוא מנסה לארגן מפגש בוגרים קטן.

לא הפגנתי התעניינות מיוחדת ורק שאלתי: הוא השאיר פרטים 
לצורך המפגש?

-ממש לא. אמרתי לו שלא נראה שיצא מזה משהו ובזה בעצם 
הסתיימה השיחה.

שאלתי בתמימות מעושה: איפה הוא גר היום?

-ב... כאן נקב בשם מקום נידח.

הבנתי שכדי להגיע למקום יהיה עלי להיטלטל בדרכים כהוגן, וגם 
אז לך תמצא אותו שם!

בקיצור, עד מהרה התארגנתי לצאת לדרך הארוכה. הגעתי למקום 
הנידח ועמדתי שם באמצע הרחוב לבד. אין נפש חיה בכל האופק. 
בטח! כולם עכשיו בעבודה. התחלתי לצעוד בלי מטרה מוגדרת, עד 
שזיהיתי מבנה של בית-כנסת. חשבתי לעצמי; אין לי מה להפסיד. 
אקבע כאן את מקומי לשעות הבאות. לפנות ערב,  כשיגיעו אנשים 

למנחה-מעריב, אולי יחוס אולי ירחם. נכנסתי ו...כמעט התעלפתי!

בית הכנסת היה ריק. שומם. אבל בפינה אחת ישב מישהו. מי? 
ניחשת נכון: משה כהן!!

הצטמררתי. רק לפני עשרים שניות הייתי סקפטי לגבי האפשרות 
למצוא אותו, והנה הוא מולי בגודל טבעי. הרגשתי שיש לי סייעתא-
דשמיא ושהקב"ה שמח עם מה שאני עושה. אך עדיין היו לי פרפרים 

גדולים בבטן נוכח השיחה שאני אמור לנהל...

ניגשתי אליו: שלום עליכם! זוכר אותי מהישיבה? הוא השיב בחיוב. 
דיברנו דיבורים סתמיים, תוך כדי שאני חותר ומגשש לכיוון המטרה 
לשמה הגעתי הנה. תוך כדי כך מתברר לי שהמציאות הרבה יותר גרועה 

ממה שחשבתי. פערתי אצלו פצע שבמשך שבע-עשרה שנה(!) שתת דם.

בסופו של דבר העזתי לבקש מחילה - ותאמין לי היה על מה! הוא 
השיב לי בכנות: "אני לא יכול. לא מצליח. לא רוצה להיות שקרן 
ולומר לך שסלחתי כי זה עדיין כואב לי. אבל אני מאוד מעריך את 

הצעד שעשית - אז תן לי קצת זמן לעבוד על עצמי".

חלפו מאז כמה שבועות של שקט ומתח. סוף סוף הוא התקשר 
ובישר לי 'סלחתי'!

* * *

אז הנה אתה רואה אותי ברוך השם שלם ובריא, וגם נשוי. למה 
לאנשים  לרעהו'  ב'איש  שתכתוב  כדי  מאוד.  פשוט  זה?  את  לך  סיפרתי 

שכדאי מאוד להיזהר לא לפגוע בזולת. אני פגעתי ואינני מאחל לאף 
אחד לעבור את מה שעברתי!
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